
Zápis ze zasedání Akademického senátu 1. LF UK dne 19. 6. 2023 

Přítomni: viz prezenční listina 

Omluveni: prof. MUDr. Antonín Pařízek, CSc., Adam Karas, Matěj Višňa, Maximilian Rudolf 
Woellersdorfer 

Hosté: prof. MUDr. Martin Vokurka, CSc., MUDr. Martina Novotná, prof. MUDr. Jana 
Dušková, DrSc., prof. MUDr. René Foltán, Ph.D., MUDr. Eitan Brizman, BDS, prof. 
MUDR. Aleksi Šedo, DrSc., Ing. Dana Mesteková, MUDr. Simona Arientová 

Jednání senátu bylo svoláno a vedeno prezenčně. 

Předsedkyně Akademického senátu 1. LF UK, zahájila zasedání v 16:05 hodin a přivítala 
přítomné. 

1. Určení ověřovatelů zápisu dle Jednacího řádu AS 1. LF UK, čl. 6, bod 4 

M. Koziar Vašáková vyzvala přítomné, aby se přihlásili do role ověřovatelů zápisu. Přihlásili se 
prof. MUDr. Radan Brůha, CSc. a Kamila Otrubová. 

AS 1. LF UK schvaluje ověřovatele zápisu. 
25 : 0 : 0 (pro : proti : zdrželo se) schváleno 

2. Schválení programu zasedání 

M. Koziar Vašáková seznámila AS s plánovaným programem zasedání (členové AS byli 
seznámeni předem s podkladovými materiály). Předložený program zasedání: 

1. prof. MUDr. M. Koziar Vašáková, Ph.D. – Určení ověřovatelů zápisu dle Jednacího řádu AS 
1. LF UK, čl. 6, bod 4 (3 minuty) 

2. prof. MUDr. M. Koziar Vašáková, Ph.D. – Schválení programu zasedání (2minuty) 

3. prof. MUDr. M. Koziar Vašáková, Ph.D. – Schválení zápisu o hlasování per rollam ve věci 
Žádosti o posouzení změny v průběhu uskutečňování SP VL o rozšíření výuky o externí 
zahraniční výuková pracoviště (5 minut) 

4. prof. MUDr. M. Vokurka, CSc. – Informace o aktuálním dění na 1. LF i na UK (20 minut) 

5. Kamila Otrubová – Informace z posledního jednání AS UK (5 minut) 

6. Ing. Dana Mesteková – Plán hospodaření provozního rozpočtu fakulty pro rok 2023 (15 min) 

7. prof. MUDr. Martin Vokurka, CSc. – Podmínky přijímacího řízení na r. 2024/25 pro 
pregraduální české studijní programy a SP Addictology v anglickém jazyce (10 minut) 

8. prof. MUDr. M. Vokurka, CSc. – Odvolání a jmenování proděkana pro zahraniční vztahy (10 
minut) 

9. doc. MUDr. Š. Havránek, Ph.D. – Informace studijní komise AS 1. LF UK (5 min) 

10. MUDr. M. Vejražka, Ph.D. – Zpráva legislativní komise AS 1. LF UK (5 min) 

11. Matěj Višňa – Informace z jednání ekonomické komise (5 minut) 

12. Různé (10 min) 

K navrhovanému programu zasedání neměl nikdo připomínky. 

AS 1. LF UK schvaluje program zasedání v uvedeném znění. 
25:0:0 (pro : proti : zdrželo se) schváleno  



3. Schválení zápisu o hlasování per rollam ve věci Žádosti o posouzení změny v průběhu 
uskutečňování SP VL o rozšíření výuky o externí zahraniční výuková pracoviště 

Hlasování ve výše uvedené záležitosti (písemný podkladový materiál zaslán e-mailem dne 22. 
5. 2023) bylo s ohledem na časovou tíseň provedeno per rollam, výsledek hlasování 
přikládáme jako součást zápisu z jednání AS. 

Akademický senát 1. LF UK schválil per rollam většinovým poměrem následující usnesení: 

„Akademický senát 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy vyjadřuje souhlas s 
projednáním žádosti o posouzení změny v průběhu uskutečňování SP Všeobecné lékařství 
/ General Medicine o rozšíření výuky o externí zahraniční výuková pracoviště.“ 

4. Informace o aktuálním dění na 1. LF i na UK (bez písemného podkladového materiálu) 
Pan děkan informoval přítomné o aktuálním dění: 

Finance – příspěvek od státu na VŠ v příštím roce – zatím není jasné; na MŠMT mají VŠ 
poslat podněty 

• půjčka NPO na efektivizaci VŠ, snad několik (desítek) mld. 

• možnosti půjček od NPO 

• sledovat vývoj rozpočtu na fakultě 

Informace z jednání RKR dne 19. 6.: 

• projekty – v létě se ozve RUK s EDRF výzvou, nutná součinnost fakult 

• návštěva paní rektorky na fakultě – o cizojazyčném studiu, jeho propagaci na úrovni 
rektorátu atd. 

• rozvíjí se univerzitní spolupráce se SAE 

• udržitelný rozvoj – určit kontaktní osobu na fakultě, bude projekt s prostředky na 
UK i fakulty 

• na podzim r. 2023 bude spuštěno hodnocení doktorských studijních programů 

• průběžná hodnocení mikrocredentials na RVH 

• uznávání dobrovolnictví v rámci pregraduální výuky 

16:12 hod. příchod William Lytle 

• nákup energií na r. 2024 (dražší elektřina, levnější plyn – celkově spíše úspora) 

• PRINCIPY – prostředky dle aktuálních dat, byly přijaty některé připomínky, ale část 
jich byla neuznána – budou finálně schvalovány na AS UK 23/6 

• UK trvá na Mikuláši, byť sníženém (z 250 na 215 mil), má oddálit komerční půjčku – 
podpora malých fakult trvá, i když snížená 

Změny po připomínkách – navýšení prostředků pro centrální či rektorátní aktivity o více než 
100 mil. Kč – navrženo snížení o 61 mil. Kč 

• Změny na UK – pokles pro LF o 39 mil. Kč, náš pokles je pro r. 2024 „nejmenší“ – 
jenom 1 % 

• Teologické fakulty nárůst o 8 mil. Kč 

• Dále narůstá PedF, FSV a FTVS a CERGE 

Mzdy 2023 

• Navýšení mzdových limitů od 1. 7. 2023 – stupňovaně podle evaluace 
pedagogického výkonu (0 – 3 % - 7 %) 

• Navýšení plateb za výuku anglické paralelky od ak. roku 2023/2024 



• 100 % měsíční dotace mzdových nákladů z hlavní činnosti na pracoviště (loni bylo 
80 % v pololetí, 100 % na konci roku) 

Byly podány informace o průběhu přijímacího řízení. 

Akce fakulty – dětská pouť (1. 6.); čestný doktorát prof. Semenza (6. 6.); Jednička na 
zkoušku (13. 6.); zápisy, promoce, Dobronice. 

Předsedkyně senátu otevřela rozpravu k výše uvedeným informacím. Do diskuse se přihlásil 
pan prof. Pafko s dotazem, zda je známý poměr mezi muži a ženami, kteří se přihlásili ke studiu 
na 1. LF UK a byli přijati. Prof. Dušková odpověděla, že převažují dívky (mají lepší studijní 
úspěšnost). K. Otrubová se ohradila proti tomuto dotazu pana profesora – proč se mají dělat 
rozdíly mezi muži a ženami? M. Koziar Vašáková konstatovala, že je stejného názoru, že by se 
rozdíly mezi muži a ženami dělat neměly. Do diskuse se dále přihlásil prof. Zima, který upřesnil 
počty lékařek u nás (57 %), které odpovídají počtům lékařek ve Španělsku či Nizozemsku, v 
pobaltských republikách je to až 73 %. Naopak v USA jsou lékařky zastoupeny pouze 37 %. 

5. Informace z posledního jednání AS UK (bez písemného podkladového materiálu) 

Kamila Otrubová podala přítomným následující informace: 
Konal se kulatý stůl v Brně ohledně spolupráce s CEITEC; 
Ministerstvo i další VŠ uznávají, že vysoké školství je podfinancované asi o 10 mld. - v 
tomto smyslu vyvíjí tlak na efektivitu vysokých škol; 
Konference o udržitelnost na FHS sponzorovaná z velké části společnostmi, které nejsou 
udržitelné – studenti na půdě fakulty protestovali proti této akci a byla na ně zavolána 
policie; 
Řád pro zajišťování zpětné vazby nebyl schválen pro opakované problémy s předkládáním; 
Doplnění vědecké rady UK – zvolen prof. Šedo, prof. JUDr. Štefček; 
Nová pravidla Mikuláše 

 ⁃ schválena; 

 ⁃ výpůjčky pouze vratné, nebo úplně v extrémních případech nevratné; 

 ⁃ minimálně 200 mil nebo pro malé fakulty - 2,5násobek rozpočtu realizující fakulty. 
Strategie udržitelnosti – připomínkováno na celé univerzitě. 

Předsedkyně senátu otevřela rozpravu k výše uvedeným informacím. Do diskuse se nikdo 
nepřihlásil. 

6. Plán hospodaření provozního rozpočtu fakulty pro rok 2023 (písemný podkladový materiál 
zaslán s pozvánkou) 

Plán hospodaření provozního rozpočtu fakulty představila vedoucí hospodářského oddělení 
Ing. Dana Mesteková. Součástí předkládaného návrhu byl pro účely schvalování předložen 
materiál „Plán hospodaření provozního rozpočtu fakulty pro rok 2023“. Ing. Mesteková 
konstatovala, že fakulta je v dobré kondici a nikdo se nemusí bát, že by nebylo vše 
ufinancováno. 

Předsedkyně senátu otevřela rozpravu k plánu hospodaření fakulty. Do diskuse se nikdo 
nepřihlásil. 

Paní předsedkyně požádala o vyjádření ekonomické komise. Zástupce MUDr. Otakar Raška, 
Ph.D. oznámil všem zúčastněným, že ekonomická komise se sešla s paní tajemnicí fakulty a 
s Ing. Mestekovou a doporučuje plán hospodaření provozního rozpočtu ke schválení. 

 



„Akademický senát 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy vyjadřuje souhlas s předloženým 
plánem hospodaření provozního fakultního rozpočtu za rok 2023 a doporučuje jeho 
schválení.“ 

26 : 0 : 0 (pro : proti : zdrželo se) schváleno 

7. Podmínky přijímacího řízení na r. 2024/25 pro pregraduální české studijní programy a SP 
Addictology v anglickém jazyce (písemný podkladový materiál zaslán s pozvánkou) 

V souladu s Řádem přijímacího řízení UK dle čl. 3 odst. 3 byly předloženy AS k projednání 
Podmínky přijímacího řízení na r. 2024/25 pro studijní programy v českém jazyce (přehled 
všech studijních programů a celé znění podmínek byly součástí přílohy). Paní proděkanka J. 
Dušková seznámila přítomné s důležitými změnami v přijímacím řízení, ke kterým dojde: 

• změny u přijetí bez přijímacích zkoušek do SP všeobecné lékařství – průměr známek 
byl snížen na 1,05; zájemci o SP Fyzioterapie nebudou moci žádat o upuštění od 
přijímací zkoušky na základě prospěchu 

• znalostní testy u SP VL z biologie, chemie a fyziky se snižují ze 70 otázek na 50 

• změna v bonifikaci za matematiku – pro SP VL snížení na 20 bodů; pro ZL a FYZIO na 15 
bodů 

• bonifikace bude přidělena při splnění alespoň jedné z uvedených podmínek: uchazeč 
absolvoval výuku předmětu český jazyk a matematika po celou dobu studia na čtyřleté 
střední škole a na víceletých gymnáziích analogicky v posledních čtyřech letech studia 
a průměr známek z předmětu matematika podle koncových vysvědčení za 1., 2., 3. 
ročník a v pololetí ve 4. ročníku byl nejvýše 2,00; uchazeč úspěšně složil zkoušku 
Matematika rozšiřující nebo dříve pod názvem Matematika+ organizace CERMAT s 
výsledkem úspěšný řešitel; uchazeč se v posledních 4 letech od data žádosti o 
bonifikaci umístil alespoň jako úspěšný řešitel krajského kola předmětové soutěže typu 
A vyhlašované MŠMT ČR z předmětů matematika, fyzika, chemie nebo biologie v 
kategorii pro střední školy (matematická olympiáda, fyzikální olympiáda, chemická 
olympiáda nebo biologická olympiáda) 

Podmínky přijímacího řízení pro SP Addictology v AJ 

Uchazeči přihlášení k přijímací zkoušce budou přijímáni na základě jejich výsledků v přijímacím 
řízení. Přijímací zkouška bude dvoukolová. První kolo přijímací zkoušky: Motivační dopis, který 
bude povinnou součástí přihlášky ke studiu. Uchazeči mohou v 1. kole přijímacího řízení získat 
bonifikaci za absolvované kurzy související s oborem adiktologie. Jedná se o kurzy INEP, UPC a 
UTC. Absolvování kurzu je prokazováno získaným certifikátem. Druhé kolo přijímacího řízení 
se bude konat formou online interview. Každý uchazeč může konat interview pouze jednou. 

M. Koziar Vašáková otevřela rozpravu k přijímacímu řízení. Do diskuse se přihlásil předseda 
studijní komise doc. Š. Havránek, že v souvislosti s přijímacím řízením zaznamenala komise 
stížnosti od méně úspěšných uchazečů o studium, kteří skončili těsně pod čarou a chybí jim 
jakýsi veřejně dostupný návod na webu, co v tomto případě mají dělat. Pan děkan i paní 
proděkanka informovali, že informace na webu jsou uvedeny. Antonín Chochola vznesl dotaz 
– proč dochází ke snížení otázek u PŘ ze 70 na 50. Paní proděkanka odpověděla, že se tím 
zkrátí délka přijímacího řízení, protože jednotlivé testy trvaly příliš dlouho a zároveň se ušetří 
i jedna kontrola uchazečů ke studiu. Dle informací OVT se tím nesníží vypovídací hodnota 
testů. 



Předsedou studijní komise bylo přítomným oznámeno, že studijní komise projednala 
předloženou žádost, nemá k ní dalších připomínek a doporučuje ji schválit. 

Akademický senát 1. LF UK schvaluje podmínky přijímacího řízení a počet přijímaných 
uchazečů pro akademický rok 2024/2025 pro studijní programy v českém jazyce a pro 
studijní program Addictology v anglickém jazyce. 

26 : 0 : 0 (pro : proti : zdrželo se) schváleno 

8. Odvolání a jmenování proděkana pro zahraniční vztahy 

M. Vokurka seznámil členy senátu se záměrem odvolat prof. MUDr. Aleksiho Šeda, DrSc., 
z pozice proděkana pro zahraniční vztahy, a to z následujících důvodů: Rozvoj fakulty na 
mezinárodním poli, a tudíž i činnost proděkana pro zahraniční vztahy vyžaduje nutně plné 
nasazení a do budoucna se předpokládá jeho stupňující intenzita. Jak plyne z akademické 
zkušenosti a je též opakovaně zdůrazňováno vedením univerzity, internacionalizace bude hrát 
klíčovou roli v rozvoji fakulty. Profesor Šedo zastává vedle funkce proděkana pro zahraniční 
vztahy též postavení ředitele projektu NPO-Exceles Národního ústavu pro výzkum rakoviny 
(NÚVR). Prestižní projekt o mimořádné náročnosti po vědecké i administrativní linii koordinuje 
Univerzita Karlova, reálně 1. LF UK. Zahrnuje přes 70 výzkumných skupin po celé ČR, rozpočet 
je cca 1,6 mld do konce roku 2025. Náročnost celého projekt a jeho zdárná realizace vyžaduje 
od řešitele maximální soustředění na výkon této funkce. V současné době jsme prof. Šedovi 
vytvořili podmínky v administrativní části projektu pro úspěšnou realizaci projektu, ale 
vnímáme i problémy, které po takřka roce existence projektu existují, protože šíře agendy 
ředitele NÚVR je nebývalá. Řízení NÚVRu vyžaduje zcela nezbytně absolutní pozornost, když 
projekt a jeho dopady jsou mimořádně závažné jak pro 1.LF, tak pro celou UK. 
Profesor Šedo zastává dvě náročné funkce; obě – řešení projektu i agenda proděkana vyžadují 
maximální nasazení, avšak v postavení ředitele NÚVR je prof. Šedo fakticky nezastupitelný. 
Jako děkan 1. LF považuji za nezbytné, aby oběma byla věnována maximální péče a úsilí. 

prof. MUDr. M. Koziar Vašáková, Ph.D. otevřela diskusi k odvolání z funkce pana proděkana 
pro zahraniční vztahy. Přihlásili se pan prof. Pafko a pan prof. Betka. Pan prof. Pafko se 
ujišťoval, zda je opravdu pan proděkan odvoláván z funkce z důvodu zatížení dalšími funkcemi 
a bude to pro něho pomoc, aby mohl vykonávat svou novou funkci. Pan prof. Betka uvedl, že 
odvolání emeritního děkana z funkce proděkana je nestandardní krok, a tudíž nutně přitahuje 
pozornost nejen akademické obce, a proto je nutné, aby zde byly řečeny všechny argumenty, 
které vedou k jeho odvolání. Je to nejen z důvodu dobrých vztahů na fakultě, ale aby se 
předešlo nechtěným dohadům a je nutné, aby se k celé záležitosti vyjádřil i sám pan proděkan 
Šedo. 
Pan proděkan Šedo oznámil, že z jeho strany se nejedná o žádný střet zájmů na jeho pozicích 

ani nebyl pověřen žádnou novou funkcí. Řešitelem projektu NUVR se stal před cca rokem, kdy 

byl projekt podle jeho návrhu zahájen. O záměru děkana vyloučit jej z Kolegia se dozvěděl 

telefonicky 8. 6. 2023. Složení týmu děkana je v jeho pravomoci. Přesto se domnívá, že k dobré 

funkčnosti vedení jakékoli instituce, udržení atmosféry vzájemné důvěry, respektu a pozitivní 

loajality je vhodné podobné změny realizovat na základě doložených argumentovatelných 

důvodů a otevřeného jednání s tím, koho se mají týkat. Nebyly mu ani formou běžné kolegiální 

komunikace, ani na platformě proběhlého formálního hodnocení osobního rozvoje vysloveny 

žádné výhrady k dosavadní práci. Stávající situace je v akademickém světě neobvyklá a na 

lékařských fakultách bezprecedentní. V dalších detailech odkazuje na svůj dopis Senátorům a 

Senátorkám ze 17.6., v němž děkuje za mnohaletou spolupráci s řadou AS naší Fakulty. 



Pan děkan prof. Vokurka stručně zopakoval zásadní body svého vysvětlení. Pan prof. Sedmera 
požaduje doplnit původní usnesení AS o poděkování panu proděkanovi za jeho dlouhodobou 
a obětavou práci pro fakultu ve funkci proděkana a děkana. Předsedkyně AS vyzvala přítomné, 
zda souhlasí s úpravou pozměňovacího návrhu v tomto smyslu a hlasování o něm. 

25 : 0 : 1 (pro : proti : zdrželo se) schváleno 

Dále byli přítomní paní předsedkyní vyzváni, zda chtějí hlasovat o souhlasu s odvoláním 
v pozměněném znění tajným nebo veřejným hlasováním. Nikdo se nepřihlásil s tím, že by chtěl 
hlasovat tajně. Hlasování o podpoře odvolání pana proděkana Aleksiho Šeda panem děkanem 
bylo tedy veřejné. 

Pozměňovací návrh 

„Akademický senát 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy se seznámil se záměrem děkana 1. 
lékařské fakulty Univerzity Karlovy odvolat k 25. 6. 2023 z funkce proděkana pro zahraniční 
vztahy prof. MUDr. Aleksiho Šeda, DrSc., a s tímto záměrem souhlasí. Akademický senát 1. 
lékařské fakulty Univerzity Karlovy vyslovuje prof. MUDr. Aleksimu Šedovi, DrSc. poděkování 
za jeho dlouholetou a obětavou práci pro fakultu ve funkci proděkana a děkana.“ 

24 : 0 : 2 (pro : proti : zdrželo se) schváleno 

Pan děkan dále seznámil přítomné s nově navrhovaným proděkanem. Profesor Linhart je 
předním českým kardiologem s rozsáhlými zkušenostmi nejen v této oblasti, ale i v řízení. V 
minulosti již jako proděkan 1. LF působil a zahraniční agendu měl již na starosti. Byl předsedou 
České kardiologické společnosti, je uznávaným klinikem i akademikem, jehož odbornost a 
působení přesahuje naši fakultu i geografický region. 

Pro agendu zahraničních vztahů je v tuto dobu klíčové obsazení aktivním akademikem s 
rozsáhlými zkušenostmi. Internacionalizace bude, jak výše uvedeno, zásadním prvkem v rámci 
fakulty a jejích aktivit na mezinárodním poli, včetně klinických stáží v zahraničí, proto je 
obsazení a výkon funkce proděkana renomovaným klinikem velmi důležité. 

prof. MUDr. M. Koziar Vašáková, Ph.D. – otevřela diskusi k navrhovanému kandidátovi na 
proděkana pro zahraniční vztahy 1. LF UK. Nikdo se do rozpravy nepřihlásil. Nikdo neprojevil 
na výzvu přání hlasovat tajně, hlasování bylo tedy veřejné. 

„Akademický senát 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy se seznámil se záměrem děkana 
1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy od 26. 6. 2023 jmenovat do funkce proděkana pro 
zahraniční vztahy prof. MUDr. Aleše Linharta, DrSc., a s tímto záměrem souhlasí.“ 

25 : 0 : 1 (pro : proti : zdrželo se) schváleno 

9. Informace studijní komise 

Předseda komise doc. Š. Havránek informoval přítomné členy AS o těchto bodech: 

• propagace naší fakulty na středních školách – p. Škandera dosáhl významného posunu 
– detailnější informace během podzimu; 

• problematika vzdělávání pedagogů; 

• problematika uznávání stáží při návratu z Erasmu; 

• stížnost studentů na nerovnost jednotlivých zkoušejících; 

• obtížnost definovat profil absolventa, co musí lékař při absolvování fakulty umět; 

• informace o počtech narůstajících studentů – za 3 roky budou problémy, jak studenty 
odučit; 



• stížnost studentek SP porodní asistence na průběh studia na Gynekologicko-
porodnické klinice – problém je řešen po linii děkan, příslušný proděkan a byly již v této 
věci podniknuty příslušné kroky; 

• podnět k diskusi, jak vést stížnosti jednotlivých studentů na možné nedostatky výuky, 
a zároveň o kultuře komunikace mezi studenty a učiteli. 

10. Informace legislativní komise – pan Dr. Vejražka informoval, že na minulém zasedání AS 
byla schválena novela Pravidel pro organizaci studia na 1. LF, která se budou projednávat na 
zasedání Legislativní komise AS UK v úterý 20. 6. 2023 a za 1. LF se zúčastní Mgr. Eva 
Podrazilová Jenčíková a pan Dr. Martin Vejražka. 

11. Informace ekonomické komise 

Zástupce ekonomické komise O. Raška oznámil, že se komise pouze zabývala rozpočtem, který 
je diskutován výše. 

12. Různé 

Pan proděkan Brizman byl připraven diskutovat k podmínkám přijímacího řízení pro anglickou 
paralelku. Podmínky však nejsou zatím schválené rektorátem, navíc nevíme, jaká bude 
zápisovost AP pro příští akademický rok, takže se tento bod odkládá na příští zasedání. 

Paní předsedkyně upozornila, že příští zasedání AS se bude konat dne 18. 9. 2023 a poděkovala 
všem členům AS za jejich práci jak pro AS, tak i pro celou fakultu. 

 

Písemné podkladové materiály pro projednání v komisích je potřeba elektronicky zaslat M. 
Koziar Vašákové do 8. 9. 2023 a návrhy k projednání AS 1. LF včetně podkladových materiálů 
nejpozději do 11. 9. 2023. 
 

Zasedání bylo ukončeno v 17:35 hodin. 

 

prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková 
předsedkyně AS 1. LF 
 

Zapsala: Jana Kolářová 


